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ABSTRACT

 In this work, the catalytic activity of indium incorporated silica from rice husk ash 

(RHA-In) was studied for the liquid phase Friedel-Crafts benzylation of naphthalene (NA) in 
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presence of cyclohexane as solvent using benzyl chloride (C6H5CH2Cl) as benzylating agent. 

Reaction temperature and reactants molar ratios were the only factors considered in this study 

to investigate the catalytic performance of RHA-In catalyst.  The reaction temperature was 

varied from 70 to 90 °C, whereas the different BC/NA molar ratios used in this study were 

1:1, 1:2, 1:3 and 2:1. The total reaction time was fixed at 3hours for all reaction trials.

RHA-In catalyst  was found to exhibit  very high efficiency for this  reaction  for  the 

selective production of 1-benzyl naphthalene (1-BNA) as the major product (> 80 %) and 2-

benzylnaphthalene (2-BNA) as the minor product (< 20%). The activity of the catalyst was 

found  to  increase  with  increasing  reaction  temperature  and  BC/NA molar  ratio.   At  the 

optimum reaction conditions (80  °C, 0.2g wt of catalyst  and 1:3 BC/NA molar ratio) the 

maximum percentage of BC conversion obtained was > 99%, whereas the highest registered 

selectivity  for  1-benzyl  naphthalene  (1-BNA)  product  was  ≈  83%.     The  formation  of 

benzylnaphthalene products (BNA) is explained by the electrophilic attack of benzyl cation 

(C6H5CH2
+)  on the  naphthalene  ring whose formation  is  facilitated  by the  activity  of  the 

catalyst. The benzylation reaction was observed not to proceed in the absence of the catalyst 

or  over  RHA-SiO2 support.  -RHA-In  was  found  reusable  for  this  reaction  several  times 

without any significant change in its catalytic performance. It was also found that the RHA-In 

catalyst did not show any sensitivity to moisture. 
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 الونسط في و  كرافت فرايدل تفا عل في و  للحفا ز  المحفز النشا ط هي و  الدراسه هذه في و

 حراره درجة في و التفا عل تم و  كمذيب لونهكسا نالسا يك دامبا ستخ النا فثليتن لبنزايلة  السا ئل

 الحفا ز العا مل   علي و  بنزايلي و كدليتل البنزايل كلونريد با ستخدام مئونيه درجه 90-70 ما بيتن

 النا فثليتن من مونل ) 2:1و 1:3 ,1:2 , 1:1  (البنزايل كلونريدل النا فثليتن من فهمختل مونليته ونسب

 التفا عل. ظروف جميتع  في و سا عا ت 3 لمدة استمرو النبزايل لكلونريد

 نا قثليتن بنزايل-2 من اكثر نا فثليتن بنزايل-1 الي و انتقا ئي و وبشكل بكفا ءه يحفز المحفز ان وجد 

 التفا عل ظروف علي و كبيتر حد الي و تعتمد بنزايل النا فثليتن   لنوناتج البنزايل كلونريد  تحونيل وان

 1:3 و المحفز من وزنه جم  0.2 , م 0 80 عند ( التفا عل ظروف ظل في و  المحفز ونشا طيتة

 3 لمدة كمذيب السا يكلونهكسا ن  با ستخدام مونل للنا فثليتن البنزايل كلونريد من مونليته نسبه

 الي و %99  من اكثر بنسبة  البنزايل كلونريد من القصي و النسبه تحونيل ان لونحظ ) سا عا ت

 بنسبه بنزايل نا فثليتن -1 النا تج  وانتقا ئيتة , كروما تونغرافي و الغا ز جها ز با ستخدام بنزايل نا فثليتن

 با ستخدام النا تج بتحليتل ثا نوني كنا تج البقيته علي و الحصونل وتم   رئيتسي و كنا تج    %83 من اكثر

 0 80 حراره درجة في و النا فثليتن بنزايلة  ايضا " درست وقد الكتله ذو  كروما تونغرافي و الغا ز جها ز

 اعطي و المحفز با ستخدام للنا فثليتن 1:3 بنسبة بنزيلي و كدليتل البنزيل كلونريد با ستخدام  م

 نتيتجه يعطي و لم  با لسيتليتكا  واستخدامه المحفز استخدام وبدون  %83 من اكتر  بنسبة تحونيل

 االبنزايل اوتكونن تشكل ان ايضا " وجد .للنوناتج  انتقا ئيتة اي لتونجد هنا ك ان ايضا " ولونحظ

 يتم  التي و  النا فثليتن حلقة علي و البنزايل من لللكترونا ت المونجبيته هجونم تونضح التي و هي و نا فثليتن

 حسا سيته اي عليته تظهر لم  لتنشيتطه اضا فه المحفز ان وجد . با لمحفز وتنشيتطها  تسهيتلها 

 البنزايل لتفا عل استخدامه واعا دة  بنزايل النفثا ليتن لعداد الكفا ءه عا لي و يجعله مما   للرطونبه

                                              .وانتقا ئيتته نشا طه في و كبيتر تغيتر اي دون مرات عدة
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